
معاون سازمان محیط زیست: 

 عزمی از سوی مجلس 
برای حل بحران گردوغبار نمی بینیم

ش�هروند| اعتبار 60 میلی��ارد تومان��ی مقابله 
ب��ا پدی��ده گردوغب��ار در روزهایی حذف ش��د که 
خوزس��تان و ای��ام، غرق خ��اک بودن��د. روزهای 
که آلودگی ه��وای اهواز و غلظ��ت گردوغبارش به 
بیش از 60 برابر حد مجاز رسیده بود و همه منتقد 
عملکرد دولت و س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت 
شده بودند، به خصوص مجلسی ها. در همان روزها 
اعضای کمیس��یون تلفیق بند )ل( تبصره 9 لایحه 
بودجه  س��ال 94 را حذف کردند، پ��س از این اقدام 
تاش رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس برای 
بازگرداندن ای��ن بند بي نتیجه ماند و مجلس��ی ها 
با در نظر گرفتن اعتبار 60 میلی��ارد تومانی مقابله 
با گردوغبار مخالفت کردند. مخالفت مجلس��ی ها 
با اختص��اص اعتبار چند میلیاردی ب��رای مقابله با 
پدیده گردوغبار ب��ه بي توجهی نمایندگان مجلس 
به پدیده ای معنا شد که سامت بسیاری از ساکنان 
شهرهای مرزی و مرکزی کش��ور را زیر سایه خود 
برده است. احمدعلی کیخا معاون سازمان حفاظت 
محیط زیست، با اشاره به حذف بودجه پیشنهادی 
دولت برای مقابله با گردوغبار به ایس��نا گفت: »اگر 
بخواهیم ریش��ه های این بحران را بخش��کانیم نیاز 
داریم تا چرخشی در سیاست ها و برنامه های کشور 
در قوه مقننه و مجریه داشته باشیم. چند موضوع بر 
منطق این پدیده حاکم است. زمانی که تغییرات آب 
و هوایی رخ می دهد، نمی توانیم بگوییم که احتمال 
بروز گردوغبار به صفر برس��د اما در زم��ان بروز این 
اتفاق، باید مانند هر پدیده دیگری ازجمله سیل، زلزله 
و طوفان، دس��تگاه های متولی کمک رسانی در این 

ایام داشته باشند تا مردم کمترین آسیب  را ببینند.«
او با اشاره به این که متاس��فانه در طول دهه های 
گذشته به دلیل بی توجهی به حق آبه زیست محیطی 
تالاب ه��ا و رودخانه ه��ا در زمان اج��رای طرح ها و 
برنامه های توسعه، تالاب ها و رودخانه های ما دچار 
خشکی ش��ده اند، عنوان کرد: »اگر قرار باشد اتفاق 
چشمگیری برای مقابله با گرد و غبارها رخ دهد، باید 
چرخشی در سیاس��ت ها و برنامه های دولت چه در 

قوه مقننه و چه در قوه مجریه صورت بگیرد.«
کیخا با اشاره به این که در روزهای گذشته شاهد 
رد بودجه مقابله با ریزگردها از سوی مجلس بودیم 
گفت: »حداقل پولی که برای این موضوع با چانه زنی 
از سوی دولت در لایحه بودجه  سال 94 پیش بینی 
کردیم، از سوی مجلس حذف شده است و این تنها 
بخش برای این قسمت بوده اس��ت چرا که در تمام 
مواد و بندهای بودجه 94، فقط بن��د ج ماده 224، 
55 تا 60 میلی��ارد تومان برای مقابل��ه با ریزگردها 
پیش بینی ش��ده بود.« او با تأکید بر این که عزمی از 
سوی مجلس برای حل بحران گردوغبار در جامعه 
نمی بینیم گف��ت: »اگر واقعا ریزگردها مس��أله روز 
جامعه ایران است و مردم خوزستان، سیستان و سایر 
مناطق کشور در معرض تهدید این مسأله هستند، 
باید نتیجه ای در مجلس و دولت ببینیم اما این گونه 
نیس��ت.« مجلس��ی ها درحالی اعتبار 60 میلیارد 
تومانی پیشنهادی دولت برای مقابله با ریزگردها را 
حذف کردند که دولتی ه��ا معتقدند که عزم جدی 
برای کنترل این پدیده دارند و در همین رابطه معاون 
اول رئیس جمهوری با وزیر بهداشت سفری به عراق 
داش��تند تا گامی در راه مهار منش��أ خارجی گرد و 
غباری که بر س��ر خوزستان سایه انداخته، برداشته 
شود. گامی که در داخل کشور اعتباری برای آن در 

نظر گرفته نشده است. 
 مجلس با اختصاص اعتبار 

از محل درآمد شهرداری مخالفت کرد
در بن��د )ل( تبصره 9 لایحه بودجه  س��ال 94 که 
کمیسیون تلفیقی ها آن را حذف کردند، آمده بود: 
»س��ازمان امور مالیاتی کش��ور مکلف است مبلغ 
600 میلیارد ریال از درآمد وصولی ناشی از عوارض 
آلایندگی موضوع تبصره 1 م��اده 38 قانون مالیات 
ب��ر ارزش افزوده را به حس��اب درآم��د عمومی نزد 
خزانه داری کل کشور واریز نماید و معادل مبلغ یاد 
شده در قالب ردیف 137-530000 جدول شماره 
9 ای��ن قانون به س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت 
اختص��اص یابد ت��ا پ��س از مبادل��ه موافقتنامه با 
س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور بابت اجرای 
عملیات کنترل آلودگی محیط زیس��ت، آموزش و 
توانمندسازی جوامع محلی و سازمان های مردم نهاد 
ب��رای مش��ارکت در اجرای حفظ محیط زیس��ت، 
احیای تالاب ها و رودخانه های کش��ور و تقویت امر 
نظارت و پایش محیط زیست هزینه شود.« اعتباری 
که به گفته مه��رداد بائوج لاهوتی، قرار بوده از محل 
درآمد ش��هرداری از عوارض آلایندگی تأمین شود 
و مجلس��ی ها با این موضوع مخالفت کرده اند. عضو 
فراکس��یون محیط زیس��ت درباره ح��ذف اعتبار 
600 میلی��ارد تومانی که دولت��ی در لایحه بودجه  
س��ال 94 برای مقابله با گردوغبار، به »ش��هروند« 
گفت: »مخالفت مجلس با اختص��اص این بودجه 
از درآمد ش��هرداری بود. دولت پیش��نهاد داده بود 
این بودجه از محل عوارضی که ش��هرداری دریافت 
می کند، تأمین شود. ما با اختصاص این اعتبار از محل 
درآمدهای شهرداری مخالف بودیم و معتقدیم که 
اعتبار بای��د از درآمدها و بودجه دولت تأمین ش��ود 
نه از درآمدهای ش��هرداری، آن هم در شرایطی که 
ش��هرداری برای نوس��ازی ناوگان حمل ونقل خود 
دچار مش��کل اعتباری اس��ت.«  او در پاسخ به این 
پرس��ش که احتمال دارد، مجلس اعتبار دیگری از 
محل درآمدهای دولت به بحث گردوغبار اختصاص 
دهد، ادامه داد: »دولت از محل درآمدهای خود برای 
این بحث اعتباری در نظر بگیرد، مخالفتی نداریم. در 
مجلس به محیط زیست نگاه مثبتی داریم، به همین 
دلیل بودجه سازمان محیط زیست نه تنها کاهشی 

نیافته بلکه افزایش یافته است.«

در پنجمین همایش»سلامت روان و رسانه« عنوان شد 

سرمایه اجتماعی کشور پایین است
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شهروند| دیروز که پنجمین همایش سامت 
روان و رس��انه در بیمارس��تان روزبه برگزار شد، 
ش��رایط س��امت روان ایرانیان بررس��ی ش��د. 
ش��رایطی که تحت تأثیر ناهنجاری ها و تغییرات 
اجتماعی، مختل ش��ده، جامعه را تماشاگر کرده 
و ارتباطات اجتماع��ی را کم عمق و ضعیف کرده. 
آمارها جدید نبود، همان شیوع 23 و 25 درصدی 
اخت��الات روانی در می��ان ایرانی��ان. محمدباقر 
صابری زفرقندی، دبیرعلمی این همایش، اولین 
کس��ی بود که پش��ت تریبون رفت و ب��ه همین 
موضوع هم اش��اره کرد. »25 درص��د ایرانیان در 
ط��ول زندگی خ��ود از یکی از اخت��الات روانی 
رن��ج می برند،  درص��د زی��ادی از این اف��راد هم 
نیاز ب��ه مراقبت دارویی و درم��ان پیدا می کنند، 
اما متاس��فانه بی��ش از 50 درصد اف��رادی که به 
درمان نیاز دارند برای درمان مراجعه نمی کنند، 
آماری که در دنیا بیش��تر از اینهاس��ت.« او یکی 
از دلایل مراجعه نکردن بیماران را انگ ناش��ی از 
بیماری های روانی اعام کرد ب��ا این توضیح که: 
»محوریت همایش امسال سامت روان و رسالت 
همگانی اس��ت، بخش کوچکی از سامت روان با 
نظام سامت است، هرچند وزارت بهداشت باید 
در توسعه خدماتش در این بخش، نقش بیشتری 
ایفا کند، با این همه تمام دس��تگاه ها باید در این 
زمینه ورود پی��دا کنند تا برای ارتقای س��امت 
روان به ویژه در بحث پیشگیری و بهداشت روانی 

اقدام شود.«
او توزیع خدمات روانپزشکی در کشور از جمله 
متخصصان و مراکز درمانی را مناس��ب ندانست. 
»متاس��فانه ش��کافی می��ان نیازه��ای جامعه و 
خدمات را شاهد هس��تیم. همه اینها در شرایطی 
اس��ت که سطح سواد س��امت روان در کشور ما 
حت��ی در میان متخصصان بس��یار کمت��ر از آن 

چیزی است که انتظار داریم.«
محمدرضا س��عیدآبادی، دبیرکل کمیس��یون 
ملی یونس��کو، هم در این مراس��م حضور داشت. 
او صل��ح و توس��عه را دو هدف س��ازمان جهانی 
یونسکو عنوان کرد.»صلح به معنای صلح ذهنی 
و اندیش��ه انس��ان و توس��عه به معنای توس��عه 
پایدار موردنظر اس��ت. اگر دنب��ال این دو هدف 
یونس��کو باش��یم، جایگاه س��امت روان اهمیت 
ویژه ای پی��دا می کند.« او ناهنج��اری اجتماعی 
در جامع��ه را ب��ه جزر و م��دی تش��بیه کرد که 
ارتباط معناداری با س��امت روان همان جامعه 
دارد. »گزارش ها نش��ان می دهد که در وضع مد 
ناهنجاری ه��ای اجتماعی اگر به س��امت روان 
جامع��ه در حوزه ه��ای اجتماع��ی، فرهنگ��ی و 
درمانی نگاه ش��ود، قطعا یک ارتب��اط معناداری 
در حوزه س��امت روان را ش��اهد خواهیم بود.« 
او تأکید کرد: »پژوهش های انجام ش��ده حکایت 
از ای��ن دارد ک��ه ناهنجاری ه��ای اجتماعی در 
جامعه ما به نوعی در وضع م��د قرار دارد که باید 
به س��امت روان توجه دیگری ش��ود.« دبیرکل 
کمیس��یون ملی یونس��کو با طرح این پرس��ش 
که چق��در رس��انه ها روی موضوع آم��وزش کار 
کرده ان��د و چقدر متخصص��ان با قلم س��اده در 
رس��انه ها با مردم صحبت کرده اند، ادامه داد: »ما 
نیازمند روزنامه نگارانی هس��تیم که با موضوعات 
س��امت روان آش��نا باش��ند، باید در این زمینه 
پژوهش های زیادی انجام ش��ود تا زمانی که این 
مسائل بررسی نشود، نمی توان کاری انجام داد.«  
او به پیگیری برنامه س��ازمان جهانی یونس��کو 
و کمیس��یون ملی یونس��کو در ایران ب��ا عنوان 
مدیریت دگرگونی ه��ای اجتماعی اش��اره کرد. 
»قرار اس��ت کارگاه آموزشی برای روزنامه نگاران 
در حوزه سامت روان برگزار کنیم و متخصصانی 

را از سازمان یونسکو دعوت کنیم.«

 رسانه ها نسبت به پزشکان
بدبین هستند

فری��دون صدیق��ی، روزنامه ن��گار و م��درس 
روزنامه نگاری هم در این همایش حضور داشت. 
او به بدبینی رس��انه ها نس��بت به پزشکان اشاره 
کرد و گفت: »من این را به عنوان کس��ی که ده ها 
 س��ال در این ح��وزه کار ک��رده ام و کار می کنم 
به ش��ما می گوی��م اقلیت��ی از پزش��کان خوبند 
اما رس��انه ها به بس��یاری بدبین هس��تند.« او از 
مسئولان خواس��ت تا برای پزش��کان متخصص 
برنام��ه آم��وزش بگذارن��د. »روانشناس��ان باید 
برای پزش��کان متخصص برنامه بگذارند چرا که 
رسانه ها مش��کل خاصی ندارند و بیمار نیز مطیع 
محض اس��ت بنابراین برای متخصصان نشس��ت 

بگذارید و به آنها بگویید به ما مردم رحم کنند.«
80درصد مردم به هم بی اعتمادند

مصطفی معین، رئیس کرسی یونسکو در آموزش 
سامت یکی دیگر از س��خنرانان بود. او به کمرنگ 
ش��دن نقش نهادهای مذهبی در ارتقای س��امت 
روان اشاره کرد. »با وجود اهمیت نهادهای مذهبی 
در ارتقای سامت روان جامعه، متاسفانه نقش این 
نهادها به دلیل سیاس��ت زدگی در کش��ور تضعیف 
شده است، س��هم عواملی مانند نهادهای مذهبی و 
اجتماعی در کنار افزایش خودآگاهی، ش��بکه های 
اجتماع��ی، آم��وزش و یادگیری مس��تمر در طول 
زندگ��ی، رابطه بهت��ر با دوس��تان و همس��ایگان، 
اش��تغال، ورزش، اوقات فراغت و مس��کن مناسب 
در ارتقای س��امت روان، چندین برابر تش��خیص 
پزش��کی و درمان های دارویی روانپزشکی است.« 
او نتای��ج پژوهش��ی را یادآور ش��د ک��ه حکایت از 
بی اعتم��ادی 80 درصد م��ردم جامعه ب��ه یکدیگر 
دارد. »براس��اس یک پژوهش انجام شده در کشور 
80 درص��دی مردم به یکدیگر س��وءظن داش��ته و 
بی اعتماد هس��تند که این امر در کاهش س��رمایه 
اجتماع��ی و س��امت روان جامع��ه مخاطراتی را 
همراه دارد.«  رئیس کرس��ی یونس��کو در آموزش 
س��امت از این که ایران در زمینه سرمایه اجتماعی 
جزو 10کش��ور آخر دنیا قرار دارد، ابراز تاسف کرد 
و گفت: »س��رمایه اجتماعی ما بس��یار پایین بوده، 
جامعه ای از هم گس��یخته و در معرض آس��یب های 
اجتماعی داریم.« ب��ه گفته معین، هرقدر بیش��تر 
به س��مت جامعه مدن��ی، فرهنگ و س��اختارهای 
دموکراتیک برویم از آس��یب های اجتماعی و روانی 
در جامعه کاس��ته می ش��ود. »به همین خاطر لازم 
اس��ت تا نهادهای مدن��ی و ش��بکه های اجتماعی 
مج��ازی و غیرمجازی توس��عه پیدا کنن��د چرا که 
فض��ای مجازی فرص��ت بس��یار مناس��بی را برای 
آموزش، مبادله اطاعات و عرصه ایده ها در س��طح 
مل��ی و جهانی فراهم ک��رده که متاس��فانه به جای 
بهره گیری از این امکانات با فیلتر کردن و سانس��ور 

آن مانع ایجاد می کنیم.«
 40 درصد شهروندان

 دارای علایم بیماری روانی هستند
در ادام��ه این نشس��ت، میزگردی ب��ا مدیریت  
هادی خانیکی، دانش��یار گروه ارتباطات دانشگاه 
عامه طباطبای��ی ب��ا موضوع »رس��انه ها و جامعه 
مدن��ی« برگ��زار ش��د. خانیکی ب��ا بی��ان این که 
آسیب دیدگان س��امت روان بیش از آن که دچار 
س��امت روان ش��وند، دچار اخت��ال ارتباطی در 
جامعه هس��تند، گف��ت: »جامعه ما دچ��ار فقر و 
ضع��ف در گفت وگوس��ت، ای��ن موض��وع ارتباط 
را ضعی��ف می کند.« براس��اس اعام این اس��تاد 
ارتباطات، جامعه ما دچار تغییرات فزاینده ش��ده. 
»ما با جامعه در حال گذار در ادبیات توسعه مواجه 
هستیم، اما سرعت این گذار در کشور، قابل توجه 
است، همان طور که افراد جسم ش��ان در برابر این 
تغییرات دچار آس��یب می ش��ود، روان ش��ان هم 

آس��یب می بیند، هر کس��ی در این ش��رایط دچار 
مشکات روانی می ش��ود.« او ادامه داد: »نزدیک 
به 40 درص��د ش��هروندان دارای عای��م بیماری 
روانی هس��تند، دیگر نمی ش��ود بی تفاوت از کنار 
این مس��أله گذش��ت، اینها همه ع��وارض جامعه 
دس��تخوش تغیی��ر اس��ت.« خانیکی ب��ه پدیده 
اجتماعی دیگری اش��اره کرد. »اتف��اق دیگری که 
رخ داده این اس��ت که جامعه ما تبدیل به تماشاگر 
شده و کمتر نسبت به مسائل کنش نشان می دهد، 
اتفاقاتی که باید اف��راد را تکان دهد با دوربین های 
تلفن همراه، ثبت می ش��ود و در اینستاگرام و سایر 
فضاهای مجازی منتش��ر می شود. مشهورترین آن 
هم اتفاقی بود که برای دختری در پل مدیریت رخ 
داد.«  او ادام��ه داد: »جامعه ما تبدیل به جامعه ای 
دوربینی ش��ده، ای��ن دوربینی ش��دن، دیگر هیچ 

حریم��ی را باق��ی نگذاش��ت، گس��ترش فضاهای 
مجازی تبدیل به یک تهدید ش��ده.« در ادامه این 
همایش میزگ��رد دیگری با عن��وان »روان و نقش 
پرس��تاران« با حضور، احمد حاجبی، رئیس اداره 
س��امت روان و اعتیاد وزارت بهداشت، فتاح زاده، 
مدیرمسئول روزنامه »سپید«، ابوالفضل جاریانی، 
رئیس انجمن پرس��تاری ای��ران و پرویز مظاهری، 
دکت��رای تخصصی روانپزش��کی برگزار ش��د. در 
پایان ه��م جای��زه کرس��ی یونس��کو در آموزش 
س��امت به دکتر نص��رت الله پورافکاری، اس��تاد 
برجس��ته روانپزش��کی دانش��گاه علوم پزش��کی 
تبریز، بهاءالدین خرمشاهی، نویسنده و قرآن پژوه 
ش��اخص، مترجم و روزنامه نگار و زه��را عالی نژاد، 
عضو هیأت علمی گروه اکولوژی انس��انی دانشکده 

بهداشت داده شد.

خبر

 تبدیل به جامعه ای تماشاگر و دوربینی شده ایم               80 درصد ایرانیان به هم بی اعتماد هستند 

روي خط خبر

به مناسبت هفته سلامت مردان مطرح شد

سالانه ۳۵۰۰مورد جدید سرطان 
پروستات در کشور شناسایی می شود

شهروند| مردان به خاطر مشغله و مسئولیت های 
سنگین زندگی، کمتر به س��امت خودشان توجه 
می کنند و بیشتر به فکر سامت اعضای خانواده خود 

هستند.  
جلیل حس��ینی، رئیس انجمن اورولوژی آسیا، 
عضو هیات مدی��ره انجمن اورولوژی ای��ران دیروز با 
اعام این مطلب در جمع خبرنگاران گفت:  متاسفانه 
بیشتر مردان مواقعی به پزشک مراجعه می کنند که 

ممکن است برای درمان دیر شده باشد. 
نشس��ت خبری 3 عض��و هیأت مدی��ره انجمن 
اورولوژی ایران با موضوع وضع سامت مردان دیروز 
در محل این انجمن برگزار ش��د و دکتر سیدجلیل 
حسینی، رئیس انجمن اورولوژی آسیا با اعام این که 
روز سامت مردان از  سال 1994 در کانادا و آمریکا و 
از  سال 2001 در چین برگزار می شود، گفت: وقتی 
پدر سالم باشد، مراقب خانواده خواهد بود.  در واقع، 

جامعه سالم، نیازمند سامت مردان است. 
او بر انج��ام فعالیت های منظم ورزش��ی، مصرف 
نک��ردن مواددخان��ی و کنترل چرب��ی، قندخون و 
فش��ارخون برای جلوگیری از بروز بیماری ها تاکید 

کرد. 
همچنین عباس بصیری، دبیر انجمن اورولوژی 
ایران نیز در جمع خبرنگاران گفت: مردان در معرض 
انواع آس��یب های ش��غلی، اجتماعی و...  قرار دارند.  
متاسفانه دلسوزي آنها براي افراد خانواده و فرزندان 

خیلي بیشتر از خودشان است. 
عضو هیأت علمی دانش��گاه علوم پزشکی شهید 
بهش��تی با عنوان این مطلب که اس��تقبال آقایان 
از حوادث بیش��تر اس��ت، گفت:  به طور عموم، اکثر 
مردان در معرض بیماری های سخت تر و مرگ ومیر 

بیشتری قرار دارند. 
بصیری با اعام این که در تمام دنیا امید به زندگی 
خانم ها بیشتر از آقایان اس��ت، گفت:  بیماری هایی 
همچون سنگ کلیه در مردان 2/5 برابر زنان است. 
س��رطان مثانه در مردان 2/5 تا 3 برابر بیشتر از زنان 
است همچنین، سرطان های پیش��رفته که منجر 
به برداشتن مثانه می ش��ود، در آقایان 4/5 برابر زنان 

است. 
او تأکید ک��رد:  در بیماری های مش��ترک، حس 

خودمراقبتی زنان بیشتر از مردان است. 
در ادامه این نشس��ت، دکت��ر محمدرضا نوروزی 
مسئول برگزاری هفته سامت مردان نیز با اشاره به 
این که روزانه حدود 300نفر بر اثر بیماری های قلب و 
عروق در کشور فوت می کنند که 55 تا 60 درصد آنها 
را مردان تشکیل می دهند، گفت:  سالانه 3500مورد 
جدید سرطان پروستات در کشور شناسایی می شود.  
در حالی  که در دنیا موارد پیشرفته این بیماری 2 تا 
3 درصد است اما این آمار در ایران بین 5 تا 10درصد، 

پیش بینی می شود. 
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران با اعام این که 
س��رطان مثانه در م��ردان 5/4 برابر زنان اس��ت به 
سرطان بیضه در مردان اش��اره کرد و افزود:  سرطان 
بیضه یکی از شایع ترین س��رطان های سنین 15 تا 
35سالگی اس��ت که به دلیل این که عامت ندارد و 
بدون درد است، بسیاری از پسران در موارد پیشرفته 

به پزشک مراجعه می کنند. 

 واکنش فرمانده ناجا 
به ادعای خروج چمدانی ارز از فرودگاه ها

کوچ قاچاقچیان به فضای مجازی و سایبر
ایس�نا| فرمانده نیروی انتظامی به ادعای خروج 
چمدان هایی از فرودگاه های کشور واکنش نشان داد.

سردار اسماعیل احمدی مقدم در حاشیه افتتاح 
س��اختمان جدید پلیس فتا و در جمع خبرنگاران 
درباره اظهارات یکی از نمایندگان مجلس مبنی بر 
خروج چمدانی ارز از فرودگاه های کش��ور گفت: ما 
و مجموع��ه پلیس فرودگاه در جری��ان این موضوع 
نیستیم و بهتر است آن را از کسانی که این را مطرح 

کرده اند بپرسیم.
او در ادامه با اش��اره به افتتاح س��اختمان مرکزی 
پلیس فتا اظه��ار کرد: ای��ن س��اختمان در زادروز 
س��عادت حضرت زینب)س( افتتاح شد اما این تنها 
افتتاح یک س��اختمان نبود بلکه زیرس��اخت های 
مختلفی اعم از نیروی انس��انی، دانش، عل��وم و... با 

یکدیگر در این ساختمان ترکیب شده اند.
فرمانده نی��روی انتظامی با اش��اره به چهارمین 
 س��ال فعالیت پلیس فتا خاطرنش��ان کرد: نبود فتا 
می توانست بسیار خسارت بار باش��د. امروز این نیرو 
جلوی بسیاری از تهدیدها را گرفته و منجر به کشف 
جرایم بسیاری نیز شده است. احمدی مقدم در ادامه 
قدرت کشف فتا را 93 درصد اعام کرد و افزود: کشف 
93 درصد از پرونده های تشکیل شده در فتا، رکوردی 
است که در جهان به ثبت رسیده و طوری است که 

مقامات اینترپل نیز به آن اذعان داشته اند.
وی ادامه داد: ان ش��اءالله با افزایش سرمایه گذاری 
در این حوزه بتوانیم مسیر را در راستای ارتقا و رشد 
تعالی بیش��تر طی کنیم. فرمانده نی��روی انتظامی 
درخصوص این که منظور پلیس از اشراف اطاعاتی 
چیس��ت، تصریح کرد: برخی تص��ور نکنند وقتی 
می گوییم اشراف اطاعاتی، یعنی سرک کشیدن به 
حریم خصوصی مردم. بلک��ه پلیس فتا بر اطاعات 
دشمنان، مجرمان و تبهکاران اشراف دارد و این اقدام 
برای حفظ امنیت شهروندان است. ما می خواهیم از 
مردم در مقابل مجرمان سایبری محافظت کنیم. در 
حقیقت اشراف اطاعاتی ما بر مجرمان و تبهکاران 

گروه های سایبری است نه مردم.
وی با بیان این که برخی از قاچاقچیان موادمخدر 
نیز به این شبکه ها کوچ کرده اند، اظهار کرد: تاش ما 

حفاظت از مردم در برابر این مجرمان است.

رئیس کرسی یونسکو در آموزش سلامت در گفت وگو با »شهروند«: 

نگران شدت اختلالات روانی در ایران هستیم
زهرا جعف�رزاده| مصطفی معین، رئیس 
کرس��ی یونس��کو در آموزش س��امت در 
حاشیه پنجمین همایش س��امت روان و 
رسانه در گفت وگو با »شهروند« درباره شیوع 

اختالات روانی در کشور توضیح می دهد.
چند  سال اس�ت که مس�ئولان از آمار 
ش�یوع 23 ت�ا 25 درص�دی اختلالات 
روانی در ایران صحب�ت می کنند، حالا 
چند س�الی اس�ت که این آم�ار تکرار 
می ش�ود. چقدر این اعداد و ارقام قابل 
اتکاس�ت و در س�ال های گذشته دچار 

تغییر شده یا خیر؟
افزایش شیوع بیماری های روانی تنها مسأله 
جامعه ایرانی نیس��ت، در جامعه جهانی هم 
همین اتفاق افتاده اس��ت، می توان گفت که 
در دو سه سده گذشته با وجود پیشرفت علم 
و تکنولوژی و در دو س��ه دهه اخیر درفرآیند 
جهانی ش��دن، ش��اهد افزایش نابرابری در 
سطح جهانی بوده ایم، این نابرابری و تبعیض 
منجر به بالا رفتن میزان فقر، دو قطبی شدن 
جامعه، خش��ونت، اختالات روانی و... شده 
اس��ت. جامعه ما هم از ای��ن موضوع مصون 
نیست، تحقیقات انجام شده حکایت از شیوع 
20 تا بیش از 30 درصدی این بیماری ها دارد.

چه اتفاقی در جامع�ه رخ داده که تا این 
میزان اختلالات روانی شایع است؟ 

البت��ه همان گون��ه ک��ه گفته ش��د همین 
شاخص ها را در جوامع دیگر هم کم و بیش 
شاهد هستیم. به طورکلی در جوامعی که در 
دوره گذار قرار دارند، به ویژه گذار سیاس��ی، 
دموکراس��ی ی��ا بحران ه��ای اجتماعی و 
اقتصادی، ممکن است که این شاخص ها بالا 
رود و وقتی به ثبات بیش��تری در حوزه های 
اش��تغال، سیاس��ت، مدیریت و امنیت و یا 
اصاح س��اختار نظام اجتماعی می رسیم، 

آسیب های روانی نیز فروکش می کنند. 
اما ظاهرا جامعه م�ا همچنان در مرحله 
گذار قرار دارد، چرا که آسیب ها درحال 

افزایش است.
بله، ما در دوره گذار هستیم و هنوز به ثبات 
نرسیده ایم، جامعه ما به دلیل جنگ 8ساله 
و تاطم های 10س��ال اول بع��د از انقاب، 
دچار آسیب های جدی ش��ده است که این 
آس��یب ها به تدریج دارد خودش را نش��ان 
می دهد. نبای��د فکر کرد ک��ه موضوع یک 
ش��به ایجاد شده، اینها ریش��ه های قدیمی 
و مزمنی دارند و س��ال ها ه��م ادامه خواهد 
داش��ت. این موضوع نیاز ب��ه آینده نگری و 
سیاس��ت گذاری های درس��ت و بلندمدت 
علم��ی دارد، باید س��عی ش��ود ک��ه تمام 
زمینه های آسیب ها شناسایی و ریشه یابی 
شود، تا بتوانیم از بروز بیشتر آن پیشگیری 
و آسیب های شایع را کنترل کنیم وگرنه رو 

به افزایش خواهد گذاشت.
در س�ال های گذش�ته ش�اهد وق�وع 
پدیده ه�ای اجتماع�ی مختلف�ی در 
جامعه مان بودیم، موضوعی که در همین 
همایش هم به آن اش�اره شد، تماشاگر 
شدن جامعه ایرانی است. ما در سال های 
اخیر شاهد بالا رفتن انواع خشونت ها و 
بی تفاوتی به این خش�ونت ها شده ایم. 
به نظر ش�ما کارهایی که ب�رای کنترل 

آسیب ها شده، چقدر موثر بوده؟ یا اصلا 
کاری انجام شده؟

اقدامات و تأثیر آنها خیلی کم بوده است. نوع 
نگاه ما به انسان چه به عنوان نخبگان علمی 
و دانشگاهیان یا علمای دینی و دولتمردان، 
بای��د تغییر کند، انس��ان به لح��اظ دیدگاه 
اعتق��ادی و از منظر خرد جهان��ی، کرامت 
دارد، حقوق ش��هروندی و اساس��ی اش باید 
تأمین و به رس��میت شناخته ش��ود. وقتی 
این نگاه تحقق عملی پی��دا نکند، فرد خود 
را فاقد احس��اس امنیت و تنها و آسیب پذیر 
می یابد. به همین خاطر طبیعی است که در 
این شرایط آسیب ها و اختالات روانی چون 
افس��ردگی، اضطراب و روان پریشی افزایش 
پیدا کن��د. زمانی ک��ه احس��اس آزادی در 
انسان وجود نداشته باشد، خود این موضوع 
زمین��ه ای ب��رای ایجاد آس��یب های فردی 
و اجتماعی می ش��ود و خود را در جامعه به 
شکل های مختلف مانند بی انگیزگی، اعتیاد، 
خشونت، طاق، خودکشی، جرم و جنایت 
و اعتراض یا فس��اد، بحران ه��ای اقتصادی 
و کاهش بهره وری در تمام حوزه ها نش��ان 
می دهد. بر این اس��اس بای��د در نوع نگاه به 

انسان و حقوق اساسی اش تجدیدنظر شود. 
به اعتقاد ش�ما وض�ع جامعه م�ا از نظر 

سلامت روان نگران کننده است؟
به نظر می رسد که این طور باشد. جامعه ما 
یک جامعه آسیب دیده اس��ت که نیاز دارد 
مس��ائل و مش��کات اش به صورت جدی 
به عنوان یک مسأله ملی در دستورکار ارکان 
نظام مانند دولت و مجل��س و قوه قضائیه و 
ارگان هایی که در سیاست گذاری فرهنگی و 
اجتماعی دست دارند، قرار گیرد و برای آنها 

راه حل های علمی و اندیشیده شود.
کرسی یونس�کو چقدر می تواند در این 

موضوع نقش داشته باشد؟
کرس��ی یونس��کو تنها یک نهاد مشورتی 
و غیراجرای��ی مرتب��ط با س��ازمان جهانی 
یونسکو اس��ت. این کرس��ی طی قرارداری 
میان دانشگاه علوم پزشکی تهران و سازمان 
یونسکو از  س��ال 83 کارش را شروع کرده و 
برنامه های آموزشی و پژوهش��ی خود را در 
اولویت های 9گانه ای برپایه بار بیماری ها در 
کشورمان قرار داده است که »سامت روان« 
در رأس ای��ن اولویت ها قرار دارد. ما س��عی 
کرده ایم در جنبه کارشناسی و مشورتی در 
سطوح عمومی و تخصصی فعالیت کنیم که 
یکی از آنها برگزاری همین همایش سامت 
سالانه »سامت روان و رس��انه« در 5 سال 

گذشته است.
با توجه به فعالیت های شما، دستگاه های 
دولتی چقدر به فعالیت ها و مشورت های 
ارایه شده از س�وی این کرسی در زمینه 
سلامت روان توجه می کنند و از آن برای 

تصمیم گیری ها استفاده می کنند؟
البته ب��ا دفتر س��امت روان��ی و اجتماعی 
وزارت بهداشت در برگزاری این همایش ها 
هم��کاری داریم ول��ی به طورکل��ی به نظر 
می رس��د دس��تگاه های اجرای��ی چندان 
استفاده ای نمی کنند یا این که احساس نیاز 
به مشورت نمی کنند، بیشتر همکاری ما با 

نهادهای مدنی و انجمن های علمی است. 

خبر
شهروند| رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، 
درباره طرح ادغام س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت 
در وزارت جهاد کش��اورزی، با اشاره به این که سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت باید اس��تقال خود را حفظ 
کند، گفت: ادغام س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت 
راه حل مشکات در این زمینه نیس��ت و تبدیل این 

سازمان به وزارتخانه نیز نیازمند کار کارشناسی است.
به گ��زارش پایگاه اطاع رس��انی محیط زیس��ت 
پام، معصوم��ه ابتکار در حاش��یه مراس��م اختتامیه 
چهاردهمین نمایش��گاه بین المللی محیط زیس��ت 
ادامه داد: باید بس��نجیم و ببینیم که آیا می توانیم در 
ش��رایط فعلی چنین تغییری را پیش��نهاد دهیم یا 

خیر و این که آیا این تغییر، ارتقا محس��وب می شود و 
وزارتخانه، توانمندی لازم را دارد؟ او یادآوری کرد که 
این مسأله قابل بررسی است و باید از جهات مختلف 
مورد پایش قرار گیرد. ابتکار در پاس��خ به این که اگر 
س��ازمان محیط زیس��ت به وزارتخانه تبدیل ش��ود 
نظارت آن بر دستگاه ها کم نمی شود، گفت: این طور 
نیس��ت؛ در دنیا وزارتخانه محیط زیست وجود دارد و 
همچنان نقش نظارتی بر دس��تگاه های دیگر دارد اما 

این مسأله به تعاریف و قانون برمی گردد. فکر می کنم 
الان مشکل در سازمان یا وزارتخانه بودن نیست بلکه 
در این است که آن سازمان یا وزارتخانه باید توانمندی 
لازم در اجرای وظایف خود را داشته باشد. او ادامه داد: 
مهمترین مولفه در بحث توسعه پایدار و محیط زیست 
این است که سازمان محیط زیست به عنوان متولی این 
بخش استقال لازم را داشته باشد یعنی امکان ندارد 
دستگاهی که مسئولیت نظارت دارد بتواند به عنوان 

زیرمجموعه بخش دیگری فعالیت کند.
ابت��کار گف��ت: ح��دود 40 س��ال اس��ت ک��ه 
س��ازمان محیط زیس��ت به طور مس��تقل و زیر نظر 
رئیس جمهوری در کش��ور فعالیت می کند و به نظر 

می رسد در شرایط کنونی بهترین سازوکار باشد.
مصوبه مقابله با ریزگردها امروز ابلاغ می شود

معاون رئیس جمهوری در ادامه با اش��اره به این که 
مصوبه دولت در زمینه مقابله ب��ا ریزگردها با اولویت 
استان خوزستان که در قالب یک بسته اجرایی تعریف 
شده است امروز، اباغ می ش��ود، گفت: اعتبارات این 
مصوبه نیز افزایش یافته و برای اجرای بندهای آن در  

سال 93 و 94 کافی است.

معصومه ابتکار در واکنش به برنامه تغییر وضع سازمان حفاظت محیط زیست:

ادغام ، راه حل نیست
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